

AKHBAR : BERITA HARIAN
MUKA SURAT : 14
RUANGAN : NASIONAL

Teliti SOP
ambil deposit
elak PATI
culas langcai
kos rawatan

Kuala Lumpur: Sudah sampai masanya hospital kerajaan tegas mewajibkan pembayaran deposit kemasukan pesakit bagi menangani isu warga asing, terutama pendatang tanpa izin (PATI) 'lari' daripada melangsaikan bil yang dilapor mencecah RM100 juta setakat Disember lalu.

Presiden Persatuan Hospital Swasta Malaysia (APHM), Datuk Dr Kuljit Singh berpandangan, hospital kerajaan perlu menitikberatkan soal prosedur operasi standard (SOP) kemasukan pesakit untuk mengelak ada yang culas daripada membayar bil perubatan dan rawatan, terutama warga asing.

"Buat seperti hospital swasta, pesakit yang ingin mendapatkan rawatan perlu letak sejumlah wang sebagai deposit.

"Kalau nak dapatkan rawatan di hospital swasta, mesti bayar deposit dulu dan ini SOP biasa mana-mana hospital swasta," katanya.

Selain memberi pelbagai healah, termasuk 'janji bayar', ada warga asing terus 'lesap' selepas mendapatkan rawatan sehingga Kementerian Kesihatan (KKM) perlu menanggung kerugian, termasuk melupus hutang angkara sikap warga asing terbahit.

Rawatan terpaksa diberikan atas dasar hak asasi manusia dan simpati walaupun status mereka dicurigai atau PATI sekali pun.

Meskipun sudah mendaftar dan ada membayar deposit terlebih dahulu, akhirnya lolos juga kerana enggan membayar tunggakan bil yang mungkin melebihi jangkaan mereka.

Sementara itu, Presiden Persatuan Jururawat Malaysia, Aisyahon Suhaimi, berkata unit kewangan dan hasil serta unit keselamatan hospital sepatutnya memainkan peranan dalam memastikan warga asing membayar bil hospital.

"Kami jururawat bertugas bukan untuk 'mengawal' pesakit, tetapi menjaga dan membantu merawat pesakit.

"Jadi, tak adil menyalahkan jururawat punca pesakit warga asing melarikan diri dari wad hospital kerajaan bagi mengelak membayar tunggakan bil perubatan.

"Hal ini sepatutnya ditanya kepada unit kewangan dan hasil, termasuk unit keselamatan hospital terbahit.

"Ini kerana, hal berkaitan pembayaran bil terletak di bawah tanggungjawab unit kewangan dan hasil. Soal keselamatan pesakit pula, boleh rujuk syarikat pengawal keselamatan atau unit berkaitan," katanya.

Pembantu rumah warga asing wajib carum PERKESO

Syarat baharu elak majikan tanggung kos perubatan

Oleh Fahmy A Rosli
fahmy.azril@bh.com.my

Kuala Lumpur: Warga asing yang bekerja sebagai pembantu rumah atau amah di negara ini, sudah diwajibkan mencecarum skim di bawah Pertubuhan Keselamatan Sosial (PERKESO) bagi mengelak majikan menanggung bebanan kos perubatan dan rawatan mereka.

Itu satu daripada tiga matlamat yang mendorong kerajaan menetapkan syarat sedemikian, sekali gus menjamin tanggungan pembayaran kos perubatan pekerja asing yang mendapatkan rawatan di klinik dan hospital di negara ini.

Presiden Persatuan Majikan Amah Malaysia (MAMA), Engku Ahmad Fauzi Engku Muhsein, berkata dengan mewajibkan caruman skim PERKESO buat pekerja asing, ia memberi perlindungan kemalangan sewaktu sedang bertugas.

Selain itu, katanya syarat yang diwajibkan itu sebagai jaminan kepada pihak hospital dari segi pembayaran.

"Peraturan baharu (jika mahu menggajikan pekerja asing) adalah kena ada (carum skim di bawah) PERKESO.

"Ia dikuatkuasakan sejak per-



Peraturan amah asing carum PERKESO telah dipersetujui pemimpin Malaysia dan Indonesia tahun lalu. (Foto hiasan)

sefahaman yang dicapai antara Perdana Menteri, Datuk Seri Anwar Ibrahim dengan Presiden Indonesia, Joko Widodo, pada tahun lalu.

"Tujuan utamanya adalah untuk memastikan keselamatan pekerja terjamin sambil mengah-puskan tanggungan majikan atas beban kos kemalangan, perubatan, rawatan dan kemasukan ke hospital," katanya kepada BH.

Reaksi itu sebagai menjawab pertanyaan apakah usaha diambil pihak majikan bagi mengelak berhadapan dengan tunggakan bil perubatan dalam kalangan warga asing setelah mendapat-

kan rawatan di klinik dan hospital kerajaan.

Laporan muka depan akhbar BH hari ini mendedahkan, terdapat warga asing yang culas membayar tunggakan bil perubatan di fasiliti kesihatan kerajaan sehingga jumlahnya dikatakan menghampiri RM100 juta setakat tahun lalu.

Ini termasuk kos bagi rawatan bersalin, kecemasan, pemeriksaan pesakit luar serta pengambil-an ubat, sama seperti yang dinikmati rakyat tempatan yang lain.

Selain pendatang tanpa izin (PATI), terdapat warga asing



Keratan akhbar BH Ahad, semalam.

Dengan mewajibkan caruman skim PERKESO buat pekerja asing, ia memberi perlindungan kemalangan sewaktu sedang bertugas

Engku Ahmad Fauzi Engku Muhsein, Presiden MAMA



yang 'berhutang' dengan hospital kerajaan dalam bentuk bil perubatan membabitkan 38 negara sejak beberapa tahun lalu.

Selain negara rantau Asia seperti India, Myanmar dan Indonesia, terdapat juga warga asing terbahit dari negara maju seperti United Kingdom, Amerika Syarikat, Jerman, Finland, Singapura, Sweden dan Jepun.

Hutang bil hospital lebih serius di Sabah

Kuala Lumpur: Isu tunggakan bil rawatan perubatan di klinik dan hospital kerajaan tidak sepatutnya berlaku, terutama membabitkan warga asing dari negara maju.

Bekas Timbalan Menteri Kesihatan, Datuk Dr Lee Boon Chye, berkata kebiasaannya warga asing dari negara terbabit mampu untuk mencecarum insurans perubatan jika melancong atau bekerja di luar negara.

Selain itu, beliau berkata, jika warga asing dimasukkan ke wad untuk menerima rawatan, mereka memerlukan penjamin sebagai syarat sebelum meneruskan rawatan.

"Ya ini (warga asing dari negara maju) tidak sepatutnya berlaku.

"Kalau berlaku saya fikir Ke-

menterian Kesihatan (KKM) patut memperketat cara untuk uruskan isu tunggakan tersebut.

"Kalau ada tunggakan, sepatutnya data pesakit itu boleh didapati sama ada daripada nombor telefon orang yang bawa mereka (pesakit warga asing) itu masuk ke wad (hospital awam).

"Lazimnya memang ada orang yang jadi penjamin. Mungkin butiran sebegini boleh digunakan KKM sejak kembali penjamin (untuk langkaikan tunggakan bil perubatan pesakit berkenaan)," katanya kepada BH.

Beliau mengulas laporan muka depan BH semalam mengenai isu warga asing culas melangsaikan bil hospital sehingga cecah hampir RM100 juta tahun lalu.

Kedua-dua ini diburukkan lagi apabila terdapat kelompokan

sistem rekod serta pengesanan pesakit warga asing di hospital awam sehingga mereka mudah melepaskan diri.

Menurut Dr Boon Chye, beliau mengakui bukan mudah menyelesaikan isu tunggakan membabitkan warga asing.

Sewaktu menggalas jawatan sebagai Timbalan Menteri Kesihatan, isu berkenaan dibincangkan secara serius untuk mencari penyelesaian, beliau turut mengakui tidak menemui cara untuk menangani isu sama.

Namun, beliau mendedahkan, isu warga asing tidak melangsaikan tunggakan bil perubatan lebih serius membabitkan fasiliti kesihatan kerajaan di Sabah.

Ini kerana Sabah terpalit dengan lambakan pendatang asing yang dilihat berleluasa keluar

masuk negeri berkenaan.

"Ini bukan masalah mudah (untuk ditangani) kerajaan. Saya pasti kebanyakan yang tidak bayar (bil perubatan) adalah di Sabah. Sebabnya warga asing selalu keluar masuk di negeri itu. Jadi dia tidak ada dokumen.

"Kalau pada peringkat Kementerian Kesihatan, jika ada kecemasan, kita tidak boleh nafi rawatan terhadap pesakit berkenaan. Ini atas asas kemanusiaan. Di mana-mana negara pun sama.

"Petugas kesihatan terpaksa beri mereka rawatan. Sama juga rawatan kecemasan termasuk bersalin dan sebagainya.

"Jadi situasi ini tak boleh di-elak apabila mereka tidak dapat membayar bil perubatan, maka ia jadi tunggakan hutang yang ditanggung KKM," katanya.

AKHBAR : BERITA HARIAN
MUKA SURAT : 15
RUANGAN : NASIONAL

Ramai bantah syor wujud kawasan khas merokok

Kedudukan berhampiran premis makanan beri risiko dedahan asap

Oleh Fahmy A Rosli
fahmy.azril@bh.com.my

Kuala Lumpur: Syor supaya dipertimbangkan untuk menyediakan kawasan khas merokok, khususnya bagi premis makanan di kawasan sempit ditolak pakar perubatan dan kumpulan anti-merokok.

Ini kerana, rata-rata sepakat tidak bersetuju sekiranya kerajaan 'memberi muka' kepada golongan perokok untuk melampias 'hak' mereka, lagi-lagi di ruang awam.

Presiden Persatuan Pakar Perubatan Kesihatan Awam Malaysia (PPPKAM), Prof Dr Jamaludin Ab Rahman, berkata jika kerajaan mahu mewujudkan ruang khas kepada perokok, ia sepatutnya dibina berasingan dari kawasan premis dan terle-

tak jauh daripada orang ramai. "Premis makanan yang jelas tidak mampu menyediakan ruang jarak tiga meter kerana sempit dan sesak dengan orang ramai tidak seharusnya membenarkan langsung sesiapa merokok. Peraturan tiga meter patut kekal.

"Pembinaan ruang merokok khas bukanlah langkah yang progresif, sekiranya perlu dibina ruang khas umum itu, ia harus tertutup dan terletak jauh daripada orang ramai serta tidak spesifik kepada kedai makan terbabat.

"Keutamaan harus diberikan kepada risiko dedahan asap rokok kepada orang ramai, terutama wanita hamil dan kanak-kanak.

"Oleh yang demikian, aktiviti pencegahan yang harus diutamakan terutama dengan mempromosikan gaya hidup sihat. Bahkan, aktiviti penguatkuasaan harus dipertingkatkan antaranya menerusi kehadiran pegawai penguat kuasa yang harus dirasai oleh orang ramai," katanya kepada *BH* semalam.

Timbalan Koordinator Kumpulan Penyelidik Ketagihan Nikotin (NARCC) Universiti Malaya (UM), Prof Madya Dr Nur Amani Ahmad Tajuddin, pula



Dr Dzulkefly meletakkan papan tanda 'Dilarang Merokok' pada premis makanan ketika Tinjauan Mesra Premis Bersih Bebas Asap (BeBas) di Jalan Alor, malam kelmarin. (Foto BERNAMA)

berpandangan usaha terbaik yang boleh diambil Kementerian Kesihatan (KKM) adalah dengan tidak membenarkan langsung aktiviti merokok termasuk menghisap vape di semua ruang awam.

Perketat penguatkuasaan

Sehubungan itu, beliau mencadangkan aktiviti penguatkuasaan perlu diperketatkan dengan mengikut contoh negara luar seperti Hong Kong yang melatih dan melatih sukarelawan untuk bersama-sama menguatkuasakan peraturan terhadap perokok.

"Walaupun kita ada larangan merokok di premis makanan sama ada di luar atau dalam (premis), mereka masih terdedah secara pasif kepada asap rokok atau asap vape.

"(Walaupun ada ruang khas

merokok) ...mereka mesti mempunyai sifat tanggungjawab yang tinggi, iaitu tidak melakukan aktiviti selain di kawasan khas yang ditetapkan. Ini memerlukan peringatn kerap dan kempen besar-besaran.

"Jika undang-undang untuk merokok dan menghisap vape dalam kawasan khas ini tidak dipatuhi, platform aduan perlu ditambah baik dan maklum balas kepada pengadu mesti diberikan," katanya.

Semalam, Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad, berkata pihaknya akan mempertimbang langkah menyediakan kawasan khas merokok khususnya bagi premis makanan di kawasan sempit.

Ia selepas mendapati, premis di kawasan sempit agak sukar bagi mematuhi jarak tiga meter

untuk merokok yang dikuatkuasakan ketika ini.

Dr Dzulkefly berkata, perkara itu bukanlah satu langkah mengundur ke belakang, sebaliknya bagi memastikan larangan merokok pada jarak tiga meter dari premis makanan dipatuhi.

"KKM mengambil pertimbangan hal ini, kita sedia maklum kalau tiga meter jarak (merokok) dari premis makanan, sudah hampir dengan premis lain.

"Kami pasti akan mempertimbang keperluan mengadakan tempat tertentu seperti negara maju lain iaitu Singapura, Jepun dan Hong Kong di mana mereka punya tempat yang diizinkan untuk merokok," katanya kepada pemberita pada Sesi Perjumpaan Meja Bulat sempena Program Tinjauan Mesra Premis Bersih, Bebas Asap (BeBas).

Perketat sistem jualan rokok elektronik

Kuala Lumpur: Kerajaan digesa memperketat pengawalseliaan sistem jualan rokok elektronik dan vape di negara ini, termasuk memantau kandungan dalam cecair vape, yang tidak terkandung dalam Akta Kawalan Produk Merokok Demi Kesihatan Awam 2023.

Pakar Kesihatan Komuniti, Fakulti Perubatan, Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM), Prof Dr Sharifa Ezat Wan Puteh, berkata melalui akta itu, rakyat diberi sedikit kelonggaran dalam amalan merokok dan penggunaan rokok elektronik serta vape, namun disalah guna segeintir pihak untuk keuntungan perniagaan.

Lebih membimbangkan, katanya, memasuki produk itu secara haram dari negara luar meningkatkan risiko terhadap

kesihatan rakyat kerana kandungan partikel halus dan sebatian organik meruap (VOC) yang lebih tinggi daripada produk bercukai.

"Pihak yang mengambil kesempatan menjual rokok dan vape kepada individu di bawah 18 tahun, tidak melabel kandungan rokok elektronik dengan baik, tidak menyatakan kepekatan nikotin dalam cecair vape dan menggunakan pelbagai perisa serta warna.

"Di beberapa negara luar, kandungan cecair vape dipantau ketat oleh ejen pensijilan kualiti dilantik kerajaan, justeru produk yang dijual hanya mengandungi bahan diketahui dan dos serta perasa tertentu.

"Penjual juga mempunyai pengetahuan bagaimana menasihati pelanggan, terutama yang

bertukar daripada rokok tradisional kepada rokok elektronik bagi mengurangkan ketagihan.

"Sistem ini belum ada di banyak negara membangun, termasuk Malaysia," katanya kepada *BH*, semalam.

Akta Kawalan Produk Merokok Demi Kesihatan Awam 2023 yang diluluskan Parlimen pada Disember lalu, menetapkan kawal selia menyeluruh dilaksanakan bagi pengeluaian semua produk merokok termasuk rokok elektronik seperti vape.

Akta itu bertujuan mengatasi kelompungan undang-undang susulan pengecualian cecair vape bernikotin daripada senarai bahan terkawal Akta Racun 1952, selain selari usaha kerajaan melaksanakan cukai ke atas penjualan cecair vape untuk rokok elektronik pada kadar

40 sen setiap mililiter (ml) mulai 1 April 2023.

Selasa lalu, Ahli Parlimen Tasek Gelugor, Datuk Wan Saiful Wan Jan, turut mendesak kerajaan memperkenalkan peraturan bagi mengawal selia kandungan vape.

Katanya, ketika ini, tidak ada sebarang peraturan yang dikenakan bagi kawalan bahan yang terkandung dalam peranti elektronik terbabat.

Dr Sharifa Ezat turut meminta kerajaan memberi lebih tumpuan membanteras masalah rokok, rokok elektronik dan vape haram.

"Isu rokok haram ini masih wujud di negara seperti United Kingdom (UK), Eropah dan Jepun, namun isu ini besar di negara membangun, termasuk Malaysia," katanya.

Di beberapa negara luar, kandungan cecair vape dipantau ketat oleh ejen pensijilan kualiti dilantik kerajaan, justeru produk yang dijual hanya mengandungi bahan diketahui dan dos serta perasa tertentu

Dr Sharifa Ezat Wan Puteh, Pakar Kesihatan Komuniti, Fakulti Perubatan UKM



AKHBAR : HARIAN METRO
MUKA SURAT : 20
RUANGAN : LOKAL

Lelaki halang ambulans kena saman

Johor Bahru: Seorang lelaki yang tidak memberikan laluan kepada sebuah ambulans di Kilometer 14 Lebuhraya Pasir Gudang, dekat sini, pagi kelmarin, telah dikenakan tindakan saman.

Ketua Polis Daerah Seri Alam Superintendan Mohd Sohaimi Ishak berkata pihaknya telah mengesan satu rakaman video berdurasi 47 saat pada jam 3.30 petang kelmarin menerusi media sosial yang memaparkan pemandu van jenis Toyota Hiace berusia 38 tahun menghalang laluan ambulans.

"Van berwarna putih itu dilihat tidak mengendahkan untuk memberikan laluan walaupun siren telah dibunyikan serta lampu mata arah telah dinyalakan, hingga ambulans itu terpaksa memotong di lorong kiri.



PEMANDU van yang dikesan dalam satu video tular kerana tidak memberi laluan kepada ambulans dalam kejadian di Kilometer 14 Lebuhraya Pasir Gudang.

"Susulan itu, Bahagian Siasatan dan Penguatkuasaan Trafik Daerah Seri Alam telah mengesan pemandu berkenaan dan telah mengenakan tindakan saman RM300 kerana melakukan kesalahan mengikut Peraturan 9(2) Kaedah-Kaedah Lalu Lintas Jalan 166/59 kerana tidak memberikan laluan kepada kenderaan polis/ambulans/bomba/penjara/kastam/Jabatan Pengangkutan Jalan," katanya dalam satu kenyataan.

Beliau berkata lelaki itu turut disiasat mengikut Seksyen 56(1) Akta Pengangkutan Jalan 1987 kerana tidak memiliki lesen memandu vokasional (GDL) manakala semakan juga mendapati dia mempunyai tujuh saman kesalahan trafik namun tidak mempunyai rekod kesalahan jenayah.



DR Dzulkefly meletakkan papan tanda 'Dilarang Merokok' pada premis makanan ketika Tinjauan Mesra Premis Bersih Bebas Asap (BeBas) di Jalan Alor.

KKM pertimbang sedia kawasan khas merokok

Kuala Lumpur: Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM) akan mempertimbang langkah menyediakan kawasan khas merokok khususnya bagi premis makanan di kawasan sempit.

Menteri Kesihatan Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad berkata premis di kawasan sempit agak sukar bagi mematuhi jarak tiga meter untuk merokok yang dikuatkuasakan ketika ini.

"Kementerian Kesihatan mengambil pertimbangan hal ini, kita sedia maklum kalau tiga meter jarak (merokok) dari premis makanan, sudah hampir dengan premis lain.

"Kami pasti akan mempertimbang keperluan mengadakan tempat tertentu seperti negara maju lain iaitu Singapura, Jepun dan Hong Kong di mana mereka punya tempat yang diizinkan untuk merokok," katanya kepada pemberita pada Sesi Perjumpaan Meja Bulat sempena Program Tinjauan Mesra Premis Bersih, Bebas Asap (BeBas), kelmarin.

Mengulas lanjut, beliau berkata perkara itu bukanlah satu langkah mengundur ke belakang sebaliknya bagi memastikan larangan merokok pada jarak tiga meter dari premis makanan dipatuhi.

"Kami akan ambil pertimbangan yang serius supaya kawasan sempit seperti di Jalan Alor, Bukit

"Kami pasti akan mempertimbang keperluan mengadakan tempat tertentu seperti negara maju"

Bintang ada tempat khas untuk perokok," katanya.

Dr Dzulkefly juga berkata Jalan Alor akan dijadikan sebagai model peranan bagi Kuala Lumpur Street Food yang mematuhi tahap kebersihan serta larangan merokok di premis makanan dan kawasan penjaja.

Beliau berkata justeru itu, program tinjauan mesra yang buat julung kalinya diadakan telah memilih Jalan Alor, yang merupakan pusat tarikan pelancong, dalam usaha memberi kefahaman, sokongan dan pematuhan masyarakat terhadap usaha ini.

"Malam ini kita ambil langkah dekati pemilik untuk memastikan agenda kempen premis BeBas dapat dijayakan.

"Sepanjang tinjauan mesra tadi juga, tiga premis telah mendapat pengiktirafan premis 'Bersih dan Selamat' (BeSS) ...program ini sudah pasti akan diperluas ke tempat lain seperti Putrajaya, Ipoh dan Pulau Pinang berlandaskan apa yang ada di Jalan Alor," katanya.

AKHBAR : KOSMO
MUKA SURAT : 9
RUANGAN : NEGARA

Mengaku tidak bersalah 25 pertuduhan rasuah **Juruteknologi HSA** **dituduh terima suapan**

Oleh **KHAIRUL MOHD. ALI**

JOHOR BAHRU – Seorang juruteknologi makmal perubatan di Jabatan Patologi Hospital Sultanah Aminah (HSA) didakwa atas 25 pertuduhan menerima rasuah berjumlah RM16,150 antara 2019 hingga tahun lalu di Mahkamah Sesyen di sini semalam.

Tertuduh, Saifulamin Sabran, 52, bagaimanapun mengaku tidak bersalah selepas semua pertuduhan itu dibacakan di hadapan Hakim Datuk Ahmad Kamal Arifin Ismail.

Berdasarkan kertas pertuduhan, dia didakwa telah bersetuju menerima suapan daripada enam individu antara RM500 hingga RM2,000 melibatkan jum-

lah keseluruhan RM16,150.

Kesemua wang suapan itu diterima secara dalam talian di enam lokasi bank berbeza sekitar Johor Bahru, Kota Tinggi, Kulang dan Kulai antara 17 Ogos 2019 hingga 19 Januari 2023.

Berikutan itu, dia didakwa mengikut Seksyen 165 Kanun Keseksaan yang memperuntukkan hukuman penjara tidak lebih dua tahun atau denda atau kedua-duanya jika sabit kesalahan.

Timbalan Pendakwa Raya Suruhanjaya Pencegahan Rasuah Malaysia (SPRM), Julaila Jamaludin mencadangkan mahkamah menetapkan jaminan sebanyak RM13,000 bagi semua pertuduhan.

Julaila turut meminta mahkamah menetapkan syarat

tambahan iaitu tertuduh tidak boleh mengganggu saksi, perlu melapor diri sebulan sekali di Pejabat SPRM Johor Bahru dan menyerahkan pasport ke mahkamah.

Peguam tertuduh, Shaikh Saleem SM. Daud bagaimanapun meminta mahkamah mengurangkan wang jaminan kepada RM10,000 bagi semua pertuduhan.

"Tertuduh masih bekerja dan mempunyai tanggungan seorang isteri serta tiga anak. Tertuduh juga memberi kerjasama baik sepanjang kes ini berlangsung," ujarnya.

Mahkamah kemudian menetapkan RM10,000 sebagai jaminan dan kes disebut semula pada 21 April ini.



SAIFULAMIN didakwa di Mahkamah Sesyen Johor Bahru semalam atas pertuduhan menerima suapan antara RM500 hingga RM2,000 sejak 2019 hingga tahun lalu.

AKHBAR : SINAR HARIAN
MUKA SURAT : 10
RUANGAN : NASIONAL

Perlu tambah doktor pakar kanser

SHAH ALAM - Tempoh menunggu untuk pesakit kanser mendapatkan rawatan di fasiliti Kementerian Kesihatan (KKM) dapat dikurangkan dengan meningkatkan tenaga kerja profesional.

Ketua Divisyen Perkhidmatan Majlis Kanser Nasional (MAKNA), Nisha Sanita Mohd Norha berkata, walaupun KKM mempunyai sembilan hospital berkaitan kanser, namun pakar onkologi adalah terhad untuk menampung pesakit yang ramai.

Menurutnya, kebanyakan rawatan oleh pakar itu berada di pusat bandar utama yang mempunyai fasiliti lebih lengkap dan tenaga kerja mahir dalam mengendalikan pesakit tersebut.

"Kebanyakan situasi kes-kes kanser yang dirujuk (*case to case basis*) adalah dari luar bandar yang akan ambil masa untuk mendapatkan tarikh temu janji atau menunggu pakar melakukan

lawatan mengikut hari ditetapkan.

"Kekurangan tenaga kerja mahir ini menyebabkan tempoh menunggu menjadi lama tetapi masa 30 hari merupakan satu perkembangan yang positif jika dibandingkan dengan sebelum ini.

"Ini kerana, sebelum ini tempoh tersebut mengambil masa antara dua hingga tiga bulan disebabkan sistem masih separa manual," katanya pada Ahad.

Sebelum ini, Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad berkata, pesakit perlu menunggu sekurang-kurangnya paling lewat sebulan untuk mendapatkan rawatan, namun ia bergantung kepada tahap kesihatan dan keseriusan kes.



NISHA SANITA

Mengulas lanjut Nisha Sanita berkata, langkah lain yang boleh dilaksanakan ialah menaik taraf sistem temu janji melalui pendigitalan yang dilengkapi panggilan peringatan automatik.

"Ini dapat membantu melancarkan proses temu janji tanpa perlu menggunakan tenaga kerja yang ramai tetapi dalam masa sama memastikan tiada pesakit tercicir atau gagal mendapatkan temu janji.

"Teknologi rawatan kanser di Malaysia sememangnya sebanding dengan negara-negara maju dan kami yakin pihak KKM sentiasa cakna serta melakukan usaha terbaik demi meningkatkan mutu perkhidmatan kesihatan negara," ujarnya.

Pesakit kanser diramal tidak berkurang dalam tempoh 10 tahun

SHAH ALAM - Situasi penyakit kanser di negara ini diramal tidak berkurang, sebaliknya akan bertambah buruk dalam tempoh 10 tahun.

Pakar Perunding Kanan Onkologi dan Radioterapi, Pusat Kanser dan Radiosurgeri, Hospital Pakar KPJ Damansara, Dr Aminudin Rahman Mohd Mydin berkata, ia susulan tahap kesedaran rakyat Malaysia mengenai penyakit kanser masih rendah.

Menurutnya, pesakit lebih gemar mendapatkan rawatan alternatif terlebih dahulu sebelum dirujuk kepada pakar di hospital.

"Secara jujurnya situasi



DR AMINUDIN

kanser di Malaysia kini semakin parah, kita ke belakang. Pada saya kes kanser dijangka akan semakin meningkat saban tahun," katanya pada Ahad.

Dr Aminudin Rahman berkata, banyak rawatan kanser moden dan terkini yang mampu menyembuhkan pesakit kanser.

"Peringkat awal boleh disembuhkan dengan mendapatkan rawatan di hospital. Jadi cadangan saya, buat ujian saringan awal dan mendapatkan rawatan perubatan moden di hospital supaya kanser dapat dikekang serta cepat sembuh," ujarnya.

AKHBAR : SINAR HARIAN
MUKA SURAT : 15
RUANGAN : MAHKAMAH & JENAYAH

Pemandu van halang ambulans telah dikenakan tindakan - Polis

PASIR GUDANG - Pemandu van yang dipercayai menghalang laluan ambulans di Kilometer 14, Lebuhraya Pasir Gudang pada Sabtu, telah diambil tindakan.

Ketua Polis Daerah Seri Alam, Superintenden Mohd Sohaimi Ishak berkata, kejadian berlaku pada jam 10.17 pagi dengan satu video yang turut dimuat naik di media sosial berhubung kejadian itu.

"Dalam video berkenaan, van jenis Toyota Hlace didapati tidak mengendahkan untuk memberikan laluan kepada ambulans yang telah membunyikan siren dan lampu.

"Akibatnya ambulans tersebut memotong lorong kiri. Pemandu van iaitu seorang lelaki tempatan berusia 38 tahun telah dikesan

Bahagian Siasatan dan Penguatkuasaan Trafik Daerah Seri Alam," katanya dalam kenyataan pada malam Sabtu.

Menurut Sohaimi, semakan terhadap rekod pemandu van tersebut mempunyai tujuh saman trafik.

"Tindakan diambil mengikut Kaedah 9(2) LN166/59 iaitu tidak memberi laluan kepada kenderaan ambulans dan Seksyen 56(1) Akta Pengangkutan Jalan 1987.

"Orang ramai diminta sentiasa patuhi undang-undang dan peraturan yang ditetapkan," katanya.

Sebelum itu, satu rakaman video berdurasi 47 saat tular memaparkan sebuah van tidak memberi laluan kepada ambulans yang mengikut di belakangnya.



Tangkap layar video tular van (depan) yang menghalang ambulans.

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA
MUKA SURAT : 9
RUANGAN : DALAM NEGERI

Dalam Negeri

Perbanyak fasiliti rawatan kanser seluruh negara

Oleh YASMIN NATASHA HAIRUL
yasmin.hairul@mediamula.com.my

PETALING JAYA: Kementerian Kesihatan (KKM) perlu memperbanyakkan fasiliti rawatan kanser di seluruh negara bagi memastikan pesakit mempunyai harapan lebih tinggi untuk sembuh.

Pengarah Persatuan Kanser Kebangsaan Malaysia, Dr. Muralitharan Munisamy berkata, ini kerana peluang pesakit kanser untuk pulih adalah tinggi kerana kaedah dan kualiti rawatan kanser pada hari ini berbeza jika dibandingkan dengan 10 atau 15 tahun yang lalu.

Namun, kata beliau, fasiliti khusus penyakit itu seperti Insitut Kanser Negara sangat terhad sekaligus mengakibatkan ramai pesakit tidak mendapat rawatan dengan segera.

"Fasiliti sekarang tidak mampu untuk menampung jumlah pesakit. Kekurangan fasiliti itu juga mengakibatkan ada pesakit menghadapi masalah pengangkutan berikutan jarak hospital



NEGARA perlu perbanyakkan fasiliti rawatan kanser negara bagi memastikan pesakit mempunyai harapan tinggi untuk sembuh.

yang jauh," katanya ketika dihubungi *Utusan Malaysia*.

Semalam, akhbar ini melaporkan, tempoh menunggu rawatan kanser di fasiliti Kementerian Kesihatan (KKM) mengambil masa sebulan bergantung kepada tahap kesihatan pesakit.

Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr. Dzulkefly Ahmad berkata, pakar perubatan akan terus membuat surat rujukan kepada hospital KKM sebaik sahaja pesakit yang hadir didiagnos me-

merlukan rawatan susulan.

Mengulas lanjut, Dr. Muralitharan berkata, tempoh menunggu rawatan kanser selama 30 hari di fasiliti KKM bergantung kepada tahap kesihatan pesakit.

"Tempoh satu bulan itu tempoh yang biasa untuk pesakit dan tidak terlalu lama yang mana pesakit perlu didiagnos dahulu sebelum ditentukan jenis rawatan.

"Ini kerana penyakit kanser akan merebak secara perlahan

dan doktor tahu rawatan apa yang terbaik bergantung kepada tahap pesakit," katanya.

Menurutnya, jika dahulu, pesakit yang lambat didiagnos kanser seumpama tidak ada harapan untuk hidup.

"Namun, pada masa kini, kebanyakan pesakit yang mendapat rawatan dan diagnosis awal mampu kembali hidup seperti sedia kala bergantung kepada ubat-ubatan dan rawatan berkala," ujarnya.

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA
MUKA SURAT : 36
RUANGAN : DALAM NEGERI

Juruteknologi makmal HSA didakwa 25 pertuduhan rasuah

JOHOR BAHRU: Seorang Juruteknologi Makmal Perubatan di Jabatan Patologi Hospital Sultanah Aminah (HSA) di sini didakwa atas 25 pertuduhan menerima rasuah antara 2019 hingga tahun lalu.

Walau bagaimanapun, Saifulamin Sabran, 52, mengaku tidak bersalah selepas semua pertuduhan itu dibacakan di hadapan Hakim, Datuk Ahmad Kamal Arifin Ismail.

Berdasarkan kertas pertuduhan, dia didakwa bersetuju menerima suapan daripada enam individu antara RM500 hingga RM2,000 melibatkan jumlah keseluruhan RM16,150.

Kesemua wang suapan itu diterima secara dalam talian di enam lokasi bank di sekitar Johor Bahru, Kota Tinggi, Kluang, dan Kulai antara 17 Ogos 2019 hingga 19 Januari 2023.

Dia didakwa di bawah Seksyen 165 Kanun Keseksaan yang memperuntukkan hukuman penjara tidak lebih dua tahun atau denda

atau kedua-duanya sekali, jika sabit kesalahan.

Timbalan Pendakwa Raya Suruhanjaya Pencegahan Rasuah Malaysia (SPRM), Julaila Jamaluddin mencadangkan mahkamah menetapkan jaminan sebanyak RM13,000 bagi semua pertuduhan.

Julaila turut meminta mahkamah menetapkan syarat tambahan, iaitu tertuduh tidak boleh mengganggu saksi, perlu melaporkan diri sebulan sekali di Pejabat SPRM Johor Bahru dan menyerahkan pasport kepada mahkamah.

Walau bagaimanapun, peguam bela tertuduh, Shaikh Saleem SM. Daud meminta mahkamah mengurangkan wang jaminan kepada RM10,000 bagi semua pertuduhan.

"Tertuduh masih bekerja dan mempunyai tanggungan seorang isteri serta tiga anak. Tertuduh juga memberi kerjasama baik sepanjang siasatan kes ini berlangsung," katanya.

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA
MUKA SURAT : 37
RUANGAN : DALAM NEGERI

Pemandu van halang ambulans miliki tujuh saman

JOHOR BAHRU: Pemandu van yang tidak memberi laluan kepada sebuah ambulans di Kilometer 14, Lebuhraya Pasir Gudang, di sini mempunyai tujuh saman kesalahan trafik.

Ketua Polis Daerah Seri Alam, Superintenden Mohd. Sohaimi Ishak berkata, pihaknya telah mengesan satu rakaman video berdurasi 47 saat dalam media sosial yang memaparkan pemandu van jenis Toyota Hiace menghalang laluan ambulans, semalam.

"Menerusi rakaman tersebut, kejadian itu berlaku pukul 10.17 pagi menunjukkan pemandu van itu tidak mengendahkan untuk memberikan laluan kepada ambulans yang membunyikan siren dan lampu.

"Ini menyebabkan pemandu ambulans tersebut terpaksa memotong melalui lorong kiri," katanya dalam satu kenyataan.

Mohd. Sohaimi berkata, Bahagian Siasatan dan Penguatkuasaan Trafik Daerah Seri Alam telah mengesan pemandu kenderaan berusia 38 tahun itu dan telah mengeluarkan saman RM300 terhadap lelaki tersebut.

Lelaki itu turut disiasat di bawah Seksyen 56(1) Akta Pengangkutan Jalan 1987 kerana tiada lesen memandu vokasional (GDL).

"Semakan rekod pemandu tersebut mendapati dia mempunyai tujuh saman kesalahan trafik namun tiada rekod kesalahan jenayah lampau.

"Polis menasihatkan orang ramai agar sentiasa mematuhi peraturan dan undang-undang yang telah ditetapkan," katanya.

AKHBAR : NEW STRAITS TIMES
 MUKA SURAT : 1
 RUANGAN : MUKA HADAPAN

PIC BY AIZUDDIN SAAD

**KAWASAN LARANGAN MEROKOK
NON SMOKING AREA**

BERKUALA KUASA 1 JANUARI 2019, RESTORAN TERBUKA & TERTUTUP
 TELAH DIWARTAKAN SEBAGAI KAWASAN LARANGAN MEROKOK MENGIKUT
 PERATURAN-PERATURAN KAWALAN HASIL TEMBAKAU (PINDAAN) 2017

'NEW SMOKING ZONES ABSURD'

THE government may allow smoking areas outside food outlets located in 'tight spaces'. It's not a regressive step, says the health minister. But a former deputy health minister and a public health expert insist a wrong message is being sent to the people.

- One restaurant association claims new zones can help smokers become more disciplined
- But another group says: 'Please don't flip-flop'

» REPORTS BY NURADZIMMAH DAIM AND HAKIM MAHARI ON PAGE 3

AKHBAR : NEW STRAITS TIMES
MUKA SURAT : 3
RUANGAN : NATION / NEWS

CHANGE IN SMOKING BAN

DESIGNATED SMOKING AREAS MULLED

Minister recognises smokers' difficulty in adhering to minimum distance from eateries

KUALA LUMPUR

THE smoking ban currently in place at restaurants and eateries nationwide could undergo a change, six years after it was first implemented.

The Health Ministry is considering providing designated smoking areas outside dining premises, especially for those located in "tight spaces".

Health Minister Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad said this was because for these types of eateries, it was difficult for smokers to adhere to the current regulations, which required them to be at least 3m away from eateries to light up.

"The Health Ministry is considering this. We understand that a 3m distance (for smoking) from dining premises is still close to other premises."

Dr Dzulkefly said the ministry was looking at how other countries implemented the move.

"We will certainly consider the need to establish designated areas or specific places, as seen in other developed countries, such as Singapore, Japan and Hong Kong, where they have permitted smoking areas."

He said this after a roundtable meeting about the Clean, Smoke-

Free Premises (BeBas) Walkabout Programme in Jalan Alor, Bukit Bintang, here, on Saturday.

Dr Dzulkefly denied that it was a step back.

"It's not a backward or regressive step, but to ensure that they do not smoke or violate the ban that is being enforced."

Dr Dzulkefly added that Jalan Alor would be made a "role model for the Kuala Lumpur street food scene" that adhered to cleanliness standards and the smoking ban in food premises and hawker areas.

He said Jalan Alor, a tourist attraction, was chosen as BeBas' first location with the aim of educating, as well as garnering support and compliance from the community towards this effort.

"During the walkabout, three premises also received recognition as 'Clean and Safe' premises. This programme ensures that it can be expanded to other locations, such as Putrajaya, Ipoh and Penang, based on the standards observed in Jalan Alor."

The smoking ban at all eateries was implemented during Dr Dzulkefly's first stint as health minister under the Pakatan Harapan government in 2018.

The move, which came into effect on Jan 1, 2019, was then met with outcry from several busi-



Health Minister Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad (left) putting up a no-smoking sign during the Clean, Smoke-Free Premises Walkabout Programme in Jalan Alor, Bukit Bintang, Kuala Lumpur, on Saturday. BERNAMA PIC

ness owners. Three associations, claiming to represent more than 20,000 eatery owners, had alleged that it would harm their businesses.

Public health groups, however, had lauded the move and said it

was a step in the right direction.

According to the National Health and Morbidity Survey 2019, some 4.9 million Malaysians aged 15 and above are smokers.

Four in 10 men smoke, com-

pared to about one per cent of women.

The survey estimated that there were 4.7 million male smokers in the country, compared to slightly more than 135,000 smokers among women.

Health experts decry govt's 'U-turn', food outlet operators have mixed reactions

KUALA LUMPUR: The Health Ministry's move to consider designated smoking areas at eateries could send the wrong message to the public, say health experts.

They believe that the government should instead be going all out to stamp out the smoking habit.

Former deputy health minister Dr Lee Boon Chye said the government entertaining the idea of expanding smoking zones in public spaces was "absurd".

"Instead of expanding smoking areas, restrictions on public smoking should be reinforced, and the public must be advocates for this."

"It is unreasonable for the government to increase the availabil-

ity of spaces for smoking.

"The ministry should prioritise strengthening the enforcement of existing regulations, particularly given the widespread violations of restrictions observed post-Covid-19."

He said while implementing smoke-free zones could be beneficial, it must be done at the appropriate time and in suitable locations, including popular visitor hotspots.

"They can actually propose several spots in Kuala Lumpur as potential areas, following examples set by Tokyo and Singapore, where designated smoking areas are provided."

Professor Dr Sharifa Ezat Wan Puteh, a public health expert

from Universiti Kebangsaan Malaysia, labelled the move as a "U-turn" of the policy implemented in 2018.

She stressed the importance of the government's commitment in strengthening smoking bans, as outlined in the Tobacco Bill 2023, aimed at preventing the youth from taking up the habit.

"What concerns me is the potential for people to exploit this opportunity, including the younger generation."

"While the government will be seen as a 'hero', there's a risk of normalisation, as smoking may be perceived as 'legal' with more designated smoking places available."

"Smokers will also argue that this arrangement prevents them from 'disturbing' others, particularly after meals when nicotine addiction prompts many to light up."

Restaurant associations had

mixed reactions to the proposal.

Sahabat Tomyam Prihatin Se-Malaysia Association, which has 5,000 members under its banner, said the idea should be viewed positively as it could help smokers become more disciplined and light up only in permitted areas.

Its adviser, Che Mamat Chemod, said countries such as Japan, Australia and Qatar, had designated smoking zones that were strictly observed by the public.

Che Mamat said eateries with large premises should also be allowed to have confined smoking rooms if they chose to accommodate smokers in the building.

However, Malaysian Muslim

Restaurant Owners Association president Datuk Jawahar Ali Taib Khan dismissed the idea.

"Please don't flip-flop (on the ruling). Now, it is rare to see cigarette butts in public places and the areas are kept clean and tidy this way."

"If we allow (people to smoke in designated zones), a different situation will arise."

He said it was hard enough for restaurant operators to stop smokers from lighting up in restaurants.

He suggested the government instead review the maximum RM5,000 fine imposed on premises

which fail to prohibit patrons from smoking there. By Nurad-
innah Daim and Hakim Mahari



Dr Lee Boon Chye



Professor Dr Sharifa Ezat Wan Puteh

AKHBAR : NEW STRAITS TIMES
 MUKA SURAT : 9
 RUANGAN : NATION / NEWS

25 COUNTS

LAB WORKER CHARGED WITH GRAFT

Johor hospital worker charged with accepting RM16,150 in bribes between 2019 and last year

JASMINE SHADIQE
 JOHOR BARU
 news@nst.com.my

ASULTANAH Aminah Hospital medical laboratory technologist pleaded not guilty to 25 charges of accepting bribes totalling RM16,150 at the Sessions Courts here yesterday.

Saifulamin Sabran, 52, who is attached with the Pathology Department, was charged with accepting the bribes between 2019 and last year before judge Datuk Ahmad Kamal Arifin Ismail.

Saifulamin was accused of allegedly receiving the RM16,150,

in six bank transfers from intermediaries between Aug 17, 2019, and Jan 19, 2023.

Malaysian Anti-Corruption Commission (MACC) deputy public prosecutor Julaila Jamaludin proposed a RM13,000 bail for all 25 charges with three additional conditions.

The conditions were for the accused or his representatives to refrain from interfering with witnesses, for him to report to the commission's Johor Baru office once a month, and to surrender his passport to the court.

The defendant's counsel, Shaik Saleem S.M. Daud, requested a reduction in bail, citing the defendant was his family's sole breadwinner, while his wife was unemployed, and that they had three children.

The court granted a bail of RM10,000 for all charges with one guarantor and imposed the three additional conditions.

The *New Straits Times* had reported that three police officers from the Narcotics Crime Invest-



Saifulamin Sabran is accused of receiving bribes of RM16,150 in six bank transfers. PIC BY NUR AISYAH MAZALAN

tigation Department were arrested by the MACC for allegedly bribing a pathologist at Sultanah Aminah Hospital to falsify reports.

State Health and Unity Com-

mittee chairman Ling Tian Soon had said the Pathology Department underwent a digital transformation, implementing strict procedures to boost operations and prevent corrupt practices.

AKHBAR : THE STAR
MUKA SURAT : 3
RUANGAN : NATION

THE STAR, MONDAY 19 FEBRUARY 2024

Nation 3

Lab tech denies charges in urine-tampering case

By REMAR NORDIN
remar.nordin@thestar.com.my

JOHOR BARU: A medical laboratory technologist was slapped with 25 charges of receiving bribes worth RM16,150 at the Sessions Court here in relation to the urine-tampering case.

Saifulamin Sabran, 52, however, pleaded not guilty after the charges were read before judge Ahmad Kamal Arifin Ismail yesterday.

According to the charge sheet, the accused, who worked at Hospital Sultanah Aminah's (HSA) Pathology Department, had agreed to receive payment from six bank account holders who acted as middlemen.

The middleman had received money from another six different individuals who transferred between RM500 and RM2,000, paid between Aug 17, 2019 and Jan 19, 2023.

The payments were made at two banks in six different branch-

es around Johor Baru, Kota Tinggi, Kulai and Simpang Renggam.

The offence was framed under Section 165 of the Penal Code for allegedly obtaining valuable things without consideration from a person concerned with his official function, which carries a jail term of up to two years, a fine, or both.

Malaysia Anti-Corruption Commission (MACC) prosecution officer Fatin Farhana Ismail and deputy public prosecutor Julaila Jamaludin prosecuted, while the accused was represented by Shaik Saleem SM Daud.

During the proceedings, Fatin Farhana requested bail to be set at RM13,000 with three additional terms.

The terms were not to disturb any witnesses to the case, report himself every month to the Johor Baru MACC office, and to hand over his international passport to the court.

Shaik Saleem, in mitigation,

requested a lower bail, saying that the accused is currently taking care of his three children and an unemployed wife.

The court set bail at RM10,000 and April 21 for the case mention. The accused paid the bail.

The Star had previously reported that a medical staff member working with a pathology department at a government hospital in Johor Baru was at the centre of an extensive network involved in providing tampered urine samples in substance abuse cases for a fee of between RM500 and RM1,500.

Caught in the web were 33 policemen of various ranks from almost all of Johor's 13 police districts.

Investigations revealed that the network had been operational since 2018.

The incident also resulted in the reshuffling of almost 10 medical personnel from HSA's Pathology Department.



Not guilty plea: Saifulamin (centre) being led out of the Sessions Court in Johor Baru. — Bernama

AKHBAR : THE SUN
MUKA SURAT : 2
RUANGAN : NATIONAL

Smoking areas mulled for eateries with space constraints

KUALA LUMPUR: The Health Ministry will consider providing designated smoking areas outside dining premises, especially for those located in tight spaces.

Health Minister Datuk Seri Dr

Dzulkefly Ahmad said this is because for such eateries, it is difficult to adhere to the three-metre distance currently required.

"We will certainly consider the need to establish designated areas or

specific places, as seen in other developed countries such as Singapore, Japan and Hong Kong where they have permitted smoking areas."

He said this after a roundtable

meeting held in conjunction with the Clean, Smoke-Free Premises Walkabout Programme on Saturday.

"We will seriously consider places in tight spaces like Jalan Alor in Bukit Bintang here to establish special

areas for smokers.

"It's not a backward or regressive step but to ensure that they do not smoke, or violate the three-metre ban that is being enforced."
- Bernama

AKHBAR : THE SUN
MUKA SURAT : 5
RUANGAN : NATIONAL

Man fined for obstructing ambulance

JOHOR BAHRU: A man, who obstructed an ambulance's path at Km14 of the Pasir Gudang Highway, near here on Saturday morning, has been issued with a fine.

Seri Alam district police chief Supt Mohd Sohaimi Ishak said police came across a 47-second video clip at 3.30pm on Saturday on social media, showing a van driver obstructing the ambulance's path.

"The white van was seen ignoring the ambulance, even though the siren and signal lights were turned on, forcing the ambulance to overtake the vehicle using the left lane.

"The Seri Alam District Traffic Investigation and Enforcement Division tracked down the driver and issued him a RM300 fine for committing an offence under Rule 9(2) of the Road Traffic Rules 166/59, for refusing to give way to a police vehicle/ambulance/Fire and Rescue Department/Prisons Department/Customs Department/Road Transport Department vehicles," he said in a statement yesterday.

He added that the 38-year-old man was also investigated under Section 56(1) of the Road Transport Act 1987 for not having a Goods Driving Licence. Checks also found that the man had seven summonses for traffic offences, but no criminal records. – Bernama

AKHBAR : THE SUN
MUKA SURAT : 6
RUANGAN : NATIONAL

'No proof of 5G causing health issues'



► Exposure to non-ionising electromagnetic radiation can cause thermal effects, but not enough to damage human tissue, says local university professor

KUALA LUMPUR: Fifth generation wireless (5G) is the latest mobile phone technology that provides high-speed wireless connections.

First deployed in 2019, 5G opens new use cases in the Internet of Things due to its high bandwidth and low latency.

It enhances the performance of wireless connections and offers a wide range of new applications, including strengthening e-Health such as telemedicine, remote surveillance and telesurgery.

Communications Minister Fahmi Fadzil said as of Jan 1, 80.2% of the country's 5G coverage has been achieved in populated areas, Bernama reported.

However, the rollout of 5G using super high-frequency radio airwaves has raised concerns over the increase of total exposure to radiofrequency radiation.

"If you are worried about electromagnetic radiation causing cancer or other health problems, all you have to do is to find out everything you need to know about how 5G works.

"So far, there are no concrete evidences or conclusive findings that prove 5G could cause

health problems," said Universiti Teknologi Malaysia (Faculty of Electrical Engineering) Prof Emeritus Dr Tharek Abd Rahman.

Tharek, who is also an advisor for the Malaysian Communications and Multimedia Commission Academy, said 5G uses electromagnetic wave with higher frequencies than previous wireless networks including 4G and 3G, making it faster and more efficient.

He also said it is 10 times faster as it delivers an average speed of 10 to 20 Gigabit per second (Gbps), compared with 4G that delivers 1 Gbps.

"The 5G mobile broadband will be able to support up to a million connected devices per square kilometre, compared with 4G that only supports 10,000 per square kilometre."

On the misconception that 5G causes health problems, he said everyday devices such as radios, microwaves, mobile phones, remote controls and ultrasound instruments emit non-ionising radiation, which poses no threat to health.

"Radiofrequency Electromagnetic Fields is categorised under non-ionising radiation, which means the electromagnetic waves

do not carry enough quantum that could break bonds between molecules and ionise atoms, compared with ionising radiation.

"Exposure to non-ionising radiation would only cause thermal effects, but not enough to cause long-term defect to human tissue. Ionising radiation is more capable of causing health issues.

"Some examples that are categorised as ionising radiation are X-rays and Gamma light, which are used for medical purposes."

He said sunlight can be more harmful to health due to its ultraviolet rays, compared with everyday devices or telco towers that are built in residential areas.

"Radiation from the sun is a thousand times stronger than radiation emitted by these devices, which can also cause skin cancer," Tharek said.

Sunway Medical Centre haematologist Datuk Dr Chang Kian Meng advised the public, especially those who are consistently exposed to radiation from electronic devices such as computers, to take precautions and limit their exposure.

"I believe it is a good practice to minimise exposure to environmental chemicals and pollutants as a preventive measure against cancer.

"I do not think there is a clear correlation to assert that excessive use of mobile phones can cause brain cancer or that prolonged use of computers with radiation can lead to cancer," Chang said.